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Kanalizace v Lišicích, modernizace čis-
tírny odpadních vod
Po posledních úpravách na stavbě bylo 
požádáno o kolaudaci díla. Ta proběhla 
úspěšně po několika urgencích vodo-
právního úřadu MěÚ Přeštice 21. srpna. 
Občanům byly doručeny pokyny provo-
zovatele k připojování nemovitostí, kupní 
smlouvy na kanalizační přípojky a výzvy 
k připojení na splaškovou kanalizaci. Nic 
nebrání jejímu řádnému užívání. Pro ob-
čany Lišic jsme v tomto směru vykonali 
maximum. Kolik je u nás obcí se 150 oby-
vateli, které mají novou splaškovou kana-
lizaci? Jistě mnoho ne. Mohl bych jme-
novat daleko větší obce, jejichž obyvatelé 
na ní léta čekají. Proto pro její využívání 

vyvineme maximální úsilí. 

Rekonstrukce komunikací 
a výstavba chodníků v Dol-
ní Lukavici
pokračuje další etapou od 
křižovatky u mateřské ško-
ly na konec obce ve směru 
na Přeštice.  Na části úseku 
budou instalovány nové 
sloupy veřejného osvětlení 
a kabely uloženy do země. 
Přestože na dodavatele stav-
by vyvíjíme neustálý tlak 

Vážení spoluobčané,
letošní velmi teplé a suché léto se po-

malu chýlí ke konci, dětem končí prázd-
niny a vrátí se do školních lavic. V naší 
škole je opět čeká odpočatý učitelský sbor. 
Do jeho čela je po dobu nemoci paní ře-
ditelky Mgr. Kvíderové jmenována Mgr. 
Radka Šperlová. Personální obsazení 
doplňuje paní učitelka Mgr. Sýkorová 
a vychovatelka Brunátová. Celý peadago-
gický sbor ZŠ vám představím při zahá-
jení školního roku 4. září v 8 hodin před 
základní školou.

Zastupitelstvo obce se sešlo i v době let-
ních měsíců a řešilo neodkladné úkoly, 
které probíhající rozsáhlé stavby přinášejí. 

ČASOPIS PRO DOLNÍ LUKAVICI ,  KRASAVCE, LIŠICE A SNOPOUŠOVY
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s cílem urychlit kvalitní dokončení stav-
by, spousta nepředvídatelných okolností 
výstavbu brzdí. V této etapě je to kromě 
přeložek plynovodu a telefonního kabe-
lu navíc ještě vodovod. Bylo zjištěno, že 
vodovodní řad, postavený v 90. letech 
z novoduru, je uložen poměrně mělko. 
Navíc začalo docházet k poruchám na 
hlavním řadu. Proto zastupitelstvo obce 
po dohodě s provozovatelem připravuje 
výměnu armatur a hlavního řadu v dél-
ce 450 metrů. Jako materiál byl zvolen 
polyetylén. Konečné rozhodnutí bude 
předmětem jednání zastupitelstva obce 
v září. V této souvislosti se uvažuje 
o tom, že z časových důvodů bude zby-
tek plánové rekonstrukce přesunut na 
jaro 2018. Jedná se o prostor křižovatek 
u mateřské školy a obecního úřadu. I zde 
se uvažuje o výměně hlavního vodovod-
ního řadu, aby odpadl v dalších letech 
důvod kopat do nové komunikace. Jsme 
si vědomi, že všechny tyto stavební práce 
nesmírně obyvatelům obce komplikují 
život. Nejsložitější je zajištění dopravní 
obslužnosti. Snažíme se být v tomto smě-
ru maximálně nápomocni. Je nutno si 
však uvědomit, že obec není vlastníkem 
komunikací III. tř. a tedy ani investorem 
jejich rekonstrukce. Z tohoto důvodu 
máme omezené pravomoci.

Kontakty na zodpovědné pracovníky pro 
řešení případných problémů při výstav-
bě: Ing. Jaroslav Patera, patera@gplin-
vest.cz, tel. 602 169 504; stavbyvedoucí p. 
Milan Rubáš, milan.rubas@strabag.com, 
tel. 602 182 712.

Personální obsazení obecního úřadu
V souvislosti se zajištěním  řádného cho-
du obce a obecního úřadu došlo k perso-
nální změně na OÚ.

Informace obecního úřadu
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ce „V obraze”. Ta umožňuje uživatelům 
mobilních telefonů automatické zasílání 
přehledu aktualit z webu vybraných obcí, 
upozorní na nově vložené zprávy nebo 
dokumenty na úřední desce. Připravuje-
me její spuštění od 1. září 2017. 

Volby do Poslanecké sněmovny
se uskuteční 20. a 21. října 2017. V našem 
správním obvodu zajišťuje obecní úřad 
volby ve 4 volebních okrscích. Zájemci 
o účast ve volebních komisích se mohou 
přihlásit na OÚ v termínu do 15. září 2017.

Další volby, a to prezidentské, nás čekají 
počátkem příštího roku, na podzim pak 

volby komunální. Zájem-
ci o členství ve volebních 
komisích se rovněž mohou 
hlásit na OÚ.

Přeji všem příjemné vyži-
tí při akcích pořádaných 
v naší obci a hezký zbytek 
léta.

Vítězslav Opálko 
starosta obce

Již před téměř dvěma lety požádal pan 
Michal Böhm o snížení úvazku na polo-
viční. Vzhledem k tomu, že tato situace 
v současném nasazení již byla neudrži-
telná, byl tým obecního úřadu doplněn 
o Bc. Naděždu Popovou z Dolní Lukavi-
ce. Dovoluji si jí popřát, aby se jí práce 
v našem kolektivu líbila, aby byla u na-
šich obyvatel oblíbená a vydržela nápor 
na OÚ tak dlouho, jako paní Miluška 
Kastnerová.

Webové stránky obce
Pro zvýšení dostupnosti informova-
nosti obyvatel i rekreantů v naší obci 
uvažujeme o zakoupení mobilní aplika-

Informace obecního úřadu

Představujeme novou službu 
pro občany naší obce.
Chcete být informováni o aktualitách z našeho webu? Chcete mít 
k dispozici důležité informace z obce ve vašem chytrém telefonu?

Právě pro vás je určena naše nová mobilní aplikace – V OBRAZE.
Aplikace vám přináší přehled aktualit z webu naší obce, upozorní vás na nově 
vložené zprávy, dozvíte se včas o pořádaných akcích, můžete si prohlédnout 
fotografi e nebo dokumenty vyvěšené na úřední desce.

Kde si lze aplikaci zdarma stáhnout?

Co je potřeba k jejímu stažení?
  mít chytrý telefon s operačním 
systémem Android či iOS

  přístup na internet
  místo v úložišti telefonu cca 13 MB

www.online-team.cz

Co lze sledovat?
  kulturní a sportovní akce
  fotogalerie
  aktuality
  úřední desku
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U s n e s e n í   č. 14
z veřejného zasedání zastupitelstva Obce Dolní Lukavice 

konaného dne 22. června 2017 ve Snopoušovech
A) volí: 

 » návrhovou komisi ve složení:  Ing. Tomáš Hraviš, Marek Maňour
 » ověřovatele zápisu: Marcel Fischer, Mgr. Jindřiška Kaslová

B) schvaluje:
 » program veřejného zasedání zastupitelstva obce DL
 » závěrečný účet s vyjádřením souhlasu s celoročním hospodařením, a to bez výhrad. 

Seznámení se zprávou auditora o provedené kontrole hospodaření
 » účetní závěrku obce Dolní Lukavice za rok 2016
 » žádost o finanční příspěvek ve výši 10 000 Kč na výměnu kotle za nízkoemisní – Mi-

luše a Pavel Langmajerovi, DL 209 
 » žádost ředitelky ZŠ a MŠ o povolení výjimky počtu žáků v mateřské škole
 » smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení služebnosti na p.p.č. 714/2, 760/2, 760/4,  

804/1, 805/2 v k.ú. Dolní Lukavice ve prospěch České telekomunikační infrastruktu-
ry a.s. za jednorázovou náhradu 19 200 Kč + DPH

 » dodatek č. 2 ke smlouvě o dílo na akci: III/18027 a III/18029 PRŮTAH DOLNÍ LU-
KAVICE - STAVEBNÍ ÚPRAVY KOMUNIKACÍ A CHODNÍKŮ. Změny jsou vy-
volané jednak požadavky obce (záměna materiálu geigerů) a také místními podmín-
kami, které jsou podrobně popsané ve změnových listech. Přiloženy jsou změnové 
listy včetně odůvodnění. Cena díla se tímto dodatkem pro obec snižuje o částku 
43 818,99 Kč bez DPH

 » smlouvu o dílo na realizaci stavby „Výměna střešní krytiny na hospodářské budově 
obce na st.p.č. 5/2 v k.ú. Dolní Lukavice“ s dodavatelem Miroslav Štáhl, Horní Luka-
vice 168, v ceně 302 513 Kč bez DPH

 » smlouvu o dílo na vypracování návrhů obecního znaku a vlajky s dodavatelem Sta-
nislav Kasík, Heraldická kancelář Dauphin, Roudnice nad Labem v ceně 20 000 Kč

 » kupní smlouvu na prodej p.p.č. 854/90 o výměře 466 m2, oddělené z p.p.č. 854/2, ostat-
ní plocha, neplodná půda v k.ú. Lišice, p. Jaroslavu Koutníkovi za cenu 150 Kč/m2 + 
náklady s prodejem spojené

 » kupní smlouvu a smlouvu o zřízení věcného břemene na prodej p.p. č. 2044/2 o vý-
měře 822 m2, oddělené z p.p. č. 2044, ostatní plocha, jiná plocha v kat. území: Lišice 
u Dolní Lukavice, JUDr. Václavu Hodanovi, bytem Šestajovice za cenu 70 Kč/m2 + 
náklady s prodejem spojené

 » záměr prodat část pozemku obce p.č. 804/6 v k.ú. Krasavce, ost. plocha, ostatní ko-
munikace o výměře cca 17 m2 na žádost p. Marcela Švajcra. Legalizace stávajícího 
stavu.

 » záměr pronajmout pozemek p.č. 628/25 o výměře 110 m2, 628/26 o výměře 178 m2, za-
hrada, koridor pro budoucí komunikaci v k.ú. DL

 » SOD na přezkoumání hospodaření obce za rok 2017 s auditorem Ing. Davidem Viča-
rem, 18 200 Kč + DPH + cestovné

Informace obecního úřadu
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 » darovací smlouvu, kdy dárce obec Dolní Lukavice daruje Městu Přeštice 5 000 Kč na 
zajišťování činnosti Pečovatelské služby

 » nájemní smlouva na pronájem nebytových prostor v Lišicích čp. 14 SDH Lišice, ná-
jemné 200 Kč měsíčně + energie s tím spojené

 » uzavření smluv na přijetí finančních dotací:
 1. dotace z Plzeňského kraje 250 000 Kč na akci „Výměna střešní krytiny na 
budově obce Dolní Lukavice“
 2. smlouvu č. 1026/2017 o poskytnutí finančních prostředků z rozpočtu SFDI na 
rok 2017 ve výši 5 389 000 Kč  na akci Stavební úpravy komunikací a výstavba 
chodníků  v Dolní Lukavici

C)  bere na vědomí: 
 » kontrolu plnění usnesení
 » zprávu starosty z mezidobí konání veřejných zasedání
 » zprávu o kontrole hospodaření a stavu finančních prostředků obce 
 » informace o právních sporech
 » projednání došlých žádostí občanů
 » informace o připravovaných akcích
 » příspěvky občanů v diskusi

 
Marek Maňour       Vítězslav Opálko
místostarosta       starosta

Kočky s Helenou Vondráčkovou 
Obec Dolní Lukavice pořádá zájezd do Nového divadla do Plzně na jedinečný muzi-
kál Kočky v sobotu 7. října od 19 hodin. Toto představení bude speciální, neboť jako 

host vystoupí Helena Vondráčková. Jedná se o prv-
ní britský muzikál s prioritou taneční složky, který 
nemá příběh v tradičním smyslu. Vše se odehrává 
ve světě koček prostřednictvím básnických textů 
psaných pro děti, ale vtipných a zábavných pro kaž-
dou generaci. V hudbě slyšíme názvuky operních 
motivů, blues, valčíky, music-hallové balady i cho-
rály. Premiéra byla v Londýně roku 1981, rok nato 
byl muzikál uveden na Broadwayi a během deseti let 
zde dosáhl 6137 repríz! V plzeňském divadle se hraje 
od 25. prosince 2014.

Vybíráme 420 Kč (390 Kč lístek + 30 Kč doprava). 
Předpokládáme velký zájem, proto se hlaste co 
nejdříve, uzávěrka přihlašování je v pátek 15. září. 
Přihlášky u Evy Horové tel. 605 530 633 (sms), eva.
klepsova@seznam.cz nebo na OÚ tel. 371 120 719. 

Kultura
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PROGRAM

8. 9. pátek
17.00, Dolní Lukavice, kostel sv. Petra a Pavla
ZAHAJOVACÍ KONCERT 25. ROČNÍKU FESTIVALU
SYMFONICKÝ ORCHESTR KONZERVATOŘE PLZEŇ
JIŘÍ ŠTRUNC, dirigent
DOMINIKA WEISS HOŠKOVÁ, violoncello
JIŘÍ HOŠEK, violoncello
[J. Haydn, A. Kraft]

9. 9. sobota
18.00, Nezdice, kostel sv. Prokopa
CAPELLA ORNAMENTATA [M. Altenburg, G. Fresco-
baldi, S. Scheidt, B. Schmid, J. Vierdanck…]

10. 9. neděle
18.00, Štěnovice, kostel sv. Prokopa
KOUZELNÁ FLÉTNA
JAN OSTRÝ, příčná flétna, členové Škampova kvarteta, 
HELENA JIŘÍKOVSKÁ, housle, MARTIN STUPKA, vi-
ola, LUKÁŠ POLÁK, violoncello [W. A. Mozart, J. J. Ryba, 
F. Schubert, J. Haydn]

12. 9. úterý
19.00, Chotěšov, klášter premonstrátek
SOJKOVO KVARTETO
[J. Haydn, V. M. Jírovec, L. van Beethoven]

13. 9. středa
19.00, Letiny, kostel sv. Prokopa
VÍDEŇSKÝ SALÓN
JANA SEMERÁDOVÁ, příčná flétna
HANA FLEKOVÁ, violoncello
MONIKA KNOBLOCHOVÁ, kladívkový 
klavír
[V. M. Jírovec, L. A. Koželuh, A. Kraft, J. 
Haydn]

14. 9. čtvrtek
19.00, Spálené Poříčí, zámek
ITALSKÉ NOKTURNO „NOTE DELLA 
NOTTE” QUINTANA ILARIA FANTIN, 
arciloutna, zpěv

KATEŘINA GHANNUDI, trojřadá ba-
rokní harfa, zpěv
[O. Michi dell’Arpa, B. Marini, C. Monte-
verdi, G. G. Kapsperger]

16. 9. sobota
18.00, Příchovice, zámek
SETKÁNÍ MISTRŮ 18. STOLETÍ
PRO ARTE TRIO A JIŘÍ KREJČÍ
JIŘÍ KREJČÍ, klasicistní klarinet
MARIE FUXOVÁ, housle
ZBYNĚK PAĎOUREK, viola
JITKA VLAŠÁNKOVÁ, violoncello
[J. S. Bach, J. Fiala, K. Stamic, J. A. F. Míča, 
L. van Beethoven]

Kultura
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Kultura

17. 9. neděle
18.00, Přeštice, kostel Nanebevzetí P. Marie
OBNOVENÁ PREMIÉRA MARIÁN-
SKÝCH NEŠPOR ISFRIDA KAYSERA
PRO 25. HAYDNOVY HUDEBNÍ 
SLAVNOSTI
LUDMILA NOVÁ, soprán; LUCIE BÍNO-
VÁ, alt; JAN NĚMEČEK, tenor
MARTIN BOROVSKÝ, bas; KOLEGIUM 
PRO DUCHOVNÍ HUDBU KLATOVY
CONSORTIUM MUSICUM
VÍT ASCHENBRENNER, umělecký ve-
doucí  [I. Kayser]

19. 9. úterý
19.00, Dobřany, kostel sv. Víta
IRENA TROUPOVÁ, soprán
JAROSLAV TŮMA, kladívkový klavír
[L. van Beethoven, V. J. K. Tomášek, J. L. 
Dusík]

20. 9. středa
19.00, Starý Plzenec, kostel Narození Pan-
ny Marie
ROBERT HUGO, varhany
[N. Muffat, J. F. N. Seger, J. I. Linek, J. S. 
Bach, J. C. F. Fischer]

21. 9. čtvrtek
19.00, Plzeň, Dům hudby
CONCERTO DI CAMERA
STUDENTI KONZERVATOŘE PLZEŇ 
Z CEMBALOVÉ TŘÍDY ALENY TICHÉ
A FLÉTNOVÉ TŘÍDY JULIE BRANÉ
[J. Ch. Schickhardt, J. Ch. Pepusch, J. F. 
Fasch, C. P. E. Bach, L. Koželuh]

22. 9. pátek
19.00 Nebílovy, státní zámek
VIOLA DA GAMBA A JEJÍ ŽIVOT PO 
SMRTI
Sóla a sonáty C. F. Abela, posledního 
z gambových virtuozů
PETR WAGNER, viola da gamba

HELENA MATYÁŠOVÁ, violoncello
[C. F. Abel, W. A. Mozart]

24. 9. neděle
19.00, Plzeň, kostel sv. Jana Nepomuckého
STVOŘENÍ / SCHÖPFUNG
ZÁVĚREČNÝ KONCERT 25. ROČNÍKU 
FESTIVALU
PLZEŇSKÁ FILHARMONIE
YUKIKO KINJO, soprán
JAN ŠŤÁVA, bas
TOMÁŠ KOŘÍNEK, tenor
KÜHNŮV SMÍŠENÝ SBOR
MAREK VORLÍČEK, sbormistr
JIŘÍ ŠTRUNC, dirigent
[J. Haydn]
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Kultura

Přivítáme nové občánky

Jelikož se u nás v obci narodilo hodně dětí, připravujeme na středu 27. září v 16 hodin 
opět tradiční vítání. Nové občánky přivítáme společně s hudebním souborem Luka-
váček pod vedením Mgr. Nadi Květoňové. Jednotlivé rodiče písemně obeznámíme.

Adventní zájezd
Oba plánované zájezdy (Stezka v korunách stromů i Čimelice) bohužel musely být 
zrušeny pro malý zájem. Mnozí se již ptáte, zda se někam zase pojede o adventu. Již 
jsem dostala nějaké tipy, kam letos. V roce 2014 jsme se vypravili do Regensburgu, 
v roce 2015 jsme prošli vánoční Norimberk a v loňském roce jsme zavítali do Pasova.  
Zájezdy byly vždy obsazené a oblíbené. Ráda bych pro vás opět něco uspořádala. 

Osobně se mi líbí německé Bodenmais v bavorském lese, kde jsou hned dvě 
zajímavá místa - dům s expozicí skla a vánoční dům - Joska Glasparadeis - 
http://www.joska.com/glas-deko-geschenke/weihnachtsland/. Zde je možné obdi-
vovat tisíce různých ozdob, vyrobit si svojí originální skleněnou ozdobu, najíst se 
v místní výborné restauraci, vyfotit se u sobího spřežení, s obrovskými plyšovými 
tučňáky u vchodu či u obrovského vánočního stromu ze skla. Poté lze navštívit vá-
noční trhy v Deggendorfu, jsou menší, ale hezké a dá se zde dobře a výhodně na-
koupit i v centru. Nebráním se však i dalším tipům (ne příliš daleko, nejsme CK) 
a předběžné rezervace posílejte na e-mail eva.klepsova@seznam.cz nebo na telefon 
605 530 633. Děkuji a doufám, že se někam letos opět vypravíme. Na závěr přidávám 
tip na výlet o adventu a Vánocích - Vánoční dům u Karlových Varů, ať už jste dospělí 
nebo děti, budete unešeni. Více na: http://www.vanocnidum.cz/.

 

Zveme Vás do klubovny v Dolní Lukavici na již tradiční 

 
oblečení, hraček, sportovních potřeb atd. 

                                      

Přijďte prodat nepotřebné (bez poplatků) a nakoupit potřebné!!! 

23.9.2017      9:00-11:00   
pro prodejce bude přístup od 8:30 

 
Z důvodu omezené kapacity prodejních míst, prosíme o rezervaci u p.Zedníkové – tel.736777060 
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ZŠ

Co nového ve škole?

O prázdninách v naší škole moc klidno nebylo. Hned v druhém červencovém týdnu 
započal kurz angličtiny pod vedením Evy Horové. Pak nastoupil pan malíř, který 
vymaloval 1. třídu a opravil malby v tělocvičně a v chodbě v přízemí. V téže době 
řemeslnící vyměnili staré vchodové dveře, které už dosloužily, za nové plastové. Toho 
jsme využili a nechali instalovat nové videozvonky do každé třídy zvlášť. Po stěnách 
školy přibylo něco drátů, ale doufáme ve zlepšení dostupnosti rodičů k jednotlivým 
pedagogům a hlavně zvýšení bezpečnosti žáků. Již v jarních měsících „ozdobily“ 
okna školní budovy drátěné zábrany proti hnízdění jiřiček. Ty v posledních letech 
znečisťovaly fasádu a okna na budově. Toto rozhodnutí a nemalá investice se vyplati-
ly. Jiřičky se od jara naší škole vyhýbají a našly si jiné místo k hnízdění. Po nezbytném 
úklidu a výzdobě bude 4. září škola připravena přivítat žáky i zaměstnance v „plné 
parádě".              školník Pavel Hajžman

Zahájení školního roku 2017/2018
Srdečně zveme žáky, rodiče a přátele školy na slavnostní zahájení školního roku, kte-
ré se uskuteční v pondělí 4. září 2017 od 8.00 hodin na zahradě základní školy v Dolní 
Lukavici.

Svět je opravdu malý
Svět je opravdu malý a o náhody není nouze. Stojím v malém útulném pokojíku 
v plzeňském domově pro seniory a naslouchám vyprávění jedné z jeho obyvatelek. 
Když jsem u ní mezi mnoha knihami a výstřižky zahlédla i Dobřanské listy a dokon-
ce i knihu Jak se žilo v Dolní Lukavici, slovo dalo slovo a rychle jsme se domluvily. 
Drobounká stará dáma dovede velmi poutavě vyprávět a s jejím laskavým svolením 
smíme některé vzpomínky uveřejnit.

Paní Květa žila po celý život v Dobřanech - s výjimkou válečných let. Protože Dobřa-
ny byly už součástí Říše, musili čeští obyvatelé z města odejít - ale kam? Rodině Kar-
lových i několika jejich známým rodinám pomohl bratr Květuščiny maminky, pan 
Vilém Benda z Lukavice. Paní Květuška vzpomíná, jak bydleli na Pajzovně v malém 
domečku, nedaleko u Strejců žili jejich dobřanští známí, paní Květa vzpomíná i na 
narození sestřičky Haničky, na to, jak se jí po Dobřanech stýskalo, na to, jak začala 
chodit do školy, jak si tu později přece jen našla kamarádku Marušku Fremrovou (to 
byla dcerka nejmladšího bratra mého dědečka) i na to, jak pásala housata u horního 
rybníka anebo ji maminka se svačinou, s knížkou a s košíkem s housaty vypravila 
až k Sládkovic rybníku. Housata byla pro chudou rodinu velikým bohatstvím. Na 
konci války košík s housaty maminka brávala i do Tobrmanovic sklepa, kde se ro-
dina ukrývala při náletech. Paní Květa dodnes s úctou a s vděčností vzpomíná na 
lukavické rodiny, hlavně na Strejcovy a Tobrmanovy, na jejich přátelské přijetí i na 
pomoc, kterou Tobrmanovi Karlovým poskytovali po celou válku. Paní Květa ukazu-
je fotografii rodiny v knize, já ji upozorňuji na druhou fotku na téže stránce - svatební 
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foto mých prarodičů. I na ty si paní Květa vzpomíná, hlavně na jejich veliký dům 
s obchodem blízko školy, stejně tak i na rodinu Blochových. Nejvíce se ale ta stará 
paní zaraduje, když jí upozorním, že knihu, kterou právě listujeme, sepsala pravnuč-
ka Tobrmanových. 

Blanka Zahradníková

Květuščina první třída

A škola!!! První školní roky prožila Květa v lukavské škole. Paní Květa opatrně ote-
vírá starý dívčí památník - moje maminka měla podobný, i veliká fotografie vložená 
v památníku je mi povědomá, mami měla podobnou, tohle je obrázek ze školního 
roku 1941/1942. Řady dětských hlaviček, holčičky s copánky a v zástěrkách, ježatí 
kluci v krátkých kalhotách, na jedné straně stojí pan administrátor Mráz, který vy-
učoval náboženství, malá Květuška se ho prý trochu bála, protože byl už od pohledu 
přísný. Na druhé straně dětské řady stojí muž s laskavým úsměvem ve tváři. Pan 
řídící Hřebec. Pro paní Květu nezapomenutelná osobnost, a nejen pro ni, i pro celé 
generace jeho žáků. Moje mami na něj také vzpomínala s láskou a úctou a vždycky 
byla pyšná, že Hřebcovi bydleli zprvu v nájmu právě v domě mých prarodičů. Pro 
Květušku byl pan učitel božstvem, protože všechno věděl, všechno uměl, dovedl tak 
krásně vyprávět, hrát, zpívat i malovat! Paní Květa našla obrázek od pana učitele ve 
svém památníku - skutečně umělecká kresba a věnování nabádající žačku k lásce 
k českému národu a k vlasti.  Pan učitel prý byl trpělivý, spravedlivý, hodný a laskavý 
a měl u dětí ohromnou autoritu i bez křiku a trestů. Ani Květuška by ho zanic na 
světě nechtěla zarmoutit či dokonce rozhněvat.

Paní Květa pak vyprávěla historku, která jí nejvíce utkvěla v paměti:
Malá Květuška byla odjakživa slabá, drobná holčička a prachmizerný jedlík. U oběda 
seděla jako umučení, sousta jí rostla v puse a bádala z talíře tak dlouho, dokud jí ma-
minka neupozornila, aby pospíšila do školy na odpolední vyučování. Ale jednou ma-
minka pro velikou starost o malou Haničku pozapomněla na hodiny... Vzpomněla si, 
až byl už nejvyšší čas! Květuška utíkala strouhou, ale běda, už viděla, že přjde pozdě! 
A byla nešťastná, že zarmoutí pana učitele. Pan řidící se nikdy na děti nezlobil, když 
se opozdily, ale společně s dětmi takovému opozdilci a ospalečkovi zazpívali písničku 

„Adámku náš...“ To stačilo. Květuška vběhla do třídy, ano, skutečně už přišla pozdě, 
ona jediná, všechny děti už byly na svých místech... a teď, teď začnou zpívat... Ach, ta 
hanba, ta potupa, Květuška se tolik stydí... Ne před spolužáky, před panem řídícím! 
A než začaly děti zpívat, holčička se samou lítostí a studem rozplakala. Marně ji pan 
řídící chlácholil. Květuška plakala a plakala, pan řídící byl už zkušený vychovatel 
a s dětmi to uměl, ale u Květušky tehdy všechen jeho pedagogický um ztroskotal. Ne-
povedlo se mu děvčátko uklidnit a nakonec mu nezbylo než škytající a vzlykající dítě 
odvést domů k mamince s vysvětlením. Holčička doma ještě dlouho plakala, cítila se 
tak zahanbeně před panem učitelem! A paní Květa si to pamatuje ještě po sedmdesáti 
pěti letech...

Blanka Zahradníková
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Žně na Lukavicku  v minulosti

Léto na venkově se vždy neslo v duchu žní. Za suchého počasí bylo třeba sklidit, dob-
rá úroda znamenala obživu pro každou rodinu. O žních se zmiňují některé historické 
prameny. 

Je třeba připomenout, že žně se netýkaly jen drobných rolníků, ale také panského 
dvora. V době, kdy panství patřilo Schönbornům, měli na starost cca 14 hospodář-
ských dvorů. Co se našich obcí - spadajících pod Dolní Lukavici týká, tak jeden dvůr 
se nacházel v Dolní Lukavici (dnes bývalý kravín po pravé straně při výjezdu z obce 
na Přeštice) a dvůr ve Snopoušovech (torzo po pravé straně při výjezdu z obce na 
Krasavce). Snopoušovy si panstvo vybralo kvůli dobrému umístění. Kronika uvádí: 

„Kolem dvora na všechny strany se rozprostírají lány nejlepších polí a luk, které jsou 
nejlepších kvalit.“ 

Např. v roce 1919 dle zápisů schůzí obecního zastupitelstva Dolní Lukavice víme, že 
existovala žňová a obilná komise. Zvoleni do této komise byli: Jan Puchta, Václav Ha-
vránek, Antonín Regner, Jan Hrubý a Václav Bouzek. Léto v roce 1932 bylo teplé, su-
ché.  Žně dopadly dobře a obilí bylo pěkně vzrostlé a bez velkého sušení bylo sklizeno 
do stodol. Na velkostatku bylo vše vypláceno hned na poli, čímž vznikla úsporu času.  
Z jiného zdroje se dozvídáme: „Rok 1932 byl celkově špatný, neboť léto bylo náramně 
suché, rozmnožili se polní hraboši v takové míře, že nebylo pamětníka, abych jich již 
někdy tolik bylo.“  V roce 1933 senoseč začala 12. června a žně 21. července. Úroda byla 
dobrá a pro velké sucho se s kosením otav začalo 21. srpna. 

Rok 1934 byl kritický, co se sucha týká. Zápisy uvádí: „Žně rychle spěly ke svému 
ukončení pro velmi teplé počasí, které panovalo. Obilí i sena bylo málo. Nastala bída 
o krmení, stelivo.“ Další zdroj uvádí: „Rok byl náramně suchý, polní sklizeň byla 
o 60 % menší než v jiných letech, tak i hospodáři museli odprodávat dobytek a jeho 
cena výrazně klesla.“ 25. července 1935 vypukl požár v panském dvoře, během žní. 
Vyhořela parnička při výmlatu. Stroj byl rychle zavezen do rybníka a požár uhašen. 
V tomto roce bylo extrémní sucho. To dokazuje i zpráva, že čtyři zemědělci (Havrá-
nek, Uzel, Hrubý, Turek) požádali lukavické hasiče, aby jim při cvičení stříkačkou 
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zalili usychající řepu. Další zdroj uvádí: „Úroda po jaře slibovala hojnou sklizeň, ale 
léto ji suchem zničilo. Sena bylo hojně, otavy vůbec žádné a zrna bylo málo a brambor 
také.“ Následujícího rok byl zase extrémně deštivý: „4. června začíná senoseč, ale 
5., 6. a 7. tolik prší, že přišla velká voda. Obilí (hlavně žito) polehalo, posečená tráva 
na lukách je vodou odnášena pryč. Prší i v dalších dnech až do 14. června.“ V roce 
1937 žně dopadly dobře. Žito bylo sice řidší, ale větší zrno. Pšenice byla pěkná a uro-
dilo se i hodně brambor a řepy. Žně v tomto roce skončily 8. srpna a otavy se sekaly 
11. srpna.

Další záznamy máme z roku 1950. V květnu bylo pěkné počasí, obilí se zvedlo, vše 
se zazelenalo, ale od června trvala přes celé léto sucha, vše vyschlo a začala být bída 
o krmení pro dobytek. Seno bylo, ale nerostlo, louky byly vyprahlé. Otava na sušších 
loukách vůbec nenarostla. Chudou úrodu brambor ničila mandelinka bramborová. 
V roce 1951 žně probíhaly dobře, jen při vysokých teplotách až 35 stupňů Celsia. Slá-
my bylo hodně, málo brambor a ovoce takřka žádné. Následujícího roku žně začaly 
14. července a pro velké sucho bylo hodně myší. Sucho a horko v době žní trvalo 
i v roce 1953. 26. července 1954 začaly žně a byla neúroda. Neúrodu způsobily velké 
deště a kroupy.  V Dolní a Horní Lukavici byla škoda na polích 80 - 90 %. V důsledku 
velké úrody švestek v roce 1953 naopak v tomto roce švestky nebyly vůbec. V roce 
1957 kraj sužovala velká vedra, až „čtyřicítky”. Žně začaly 15. července a pak přišly 
velké bouřky a práce se tím pádem zdržely. Úroda byla průměrná, ovoce následkem 
jarním mrazů nebylo. V roce 1959 bylo o žních opět horko, až 37 stupňů Celsia, obilí 
dobře dozrávalo a dobře se sklízelo. Sucho a vedra trvaly i v dalších letech např. v roce 
1964: „V prvním pololetí bylo dostatek krmení i sena, ale pak nastalo velké sucho 
a horko. Dlouho nepršelo a nastala nouze o krmení, 
obilí rychle zrálo následkem dlouhotrvajícího sucha.  
Sena i slámy bylo nedostatek.  Velká horka až 38 stupňů 
Celsia, otavy takřka na suchých loukách nebyly. Muse-
la se krmit suchá píce. Ovoce následkem sucha padalo 
a bylo malé.“ Tato situace trvala i v dalších létech. Rok 
1968: „Léto tohoto roku bylo téměř bez deště, úroda obi-
lí a brambor velmi dobrá.“

Než přišla na venkov mechanizace, obilí se sekalo ruč-
ně kosou tzv. bachlicí. Muž sekal, žena sbírala a vázala 
obilí do snopů a pak stavěli budky po cca deseti sno-
pech. Když obilí uschlo, vozilo se domů do stodol na 
dřevěných vozech, kde se ukládalo a pak tzv. mašino-
valo, dříve na malých „mašinách“, později na čističkách, 
kde šlo čisté obilí do pytlů. Tráva se sekala kosou a seno 
a otava se obracela hráběmi. Brambory se vyorávaly 
pluhem. Za pluhem šly ženy s motykami a vybíraly 
brambory, dávaly do košíků a následně sypaly do vozu. 
Dle historických záznamů víme, že na konci 19. sto-

Sekání obilí - Bohuslav Kučera 
(vepředu) a Milan Kučera vzadu, 

Snopoušovy čp. 25
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letí hrabě svým zaměstnancům na dvorech při žních vylepšoval odpolední svačinu. 
Muži dostávali litr a ženy půl litru piva. Pivo vozili s koňmi z lukavického pivovaru 
přímo na pole. 

Někdy ke konci 19. století hrabě 
Schönborn zakoupil parní mlá-
ticí stroj. Stroj tvořil parní kotel 
o šířce 170 cm. Do něj se naházely 
snopy s rozvázanými povřísly po 
celé šířce a k mlátičce se přistavěl 
lis na slámu. Lis slámu tlačil po 
ližinách na stoh. Mlátička byla 
10 metrů dlouhá a 2,5 metru ši-
roká. Stroj byl vyroben v Anglii. 
Stroj se v době žní převážel od 
jednoho dvora k druhému. Mlá-

tilo se ode žní až přes celou zimu, dokud se všechno obilí nevymlátilo. Při mlácení 
bylo třeba hodně zaměstnanců. Ráno se muselo zatopit do kotle, aby byla patřičná 
pára a poté každých čtvrt hodiny zahoukal, aby se lidé připravovali k mlácení. Mláti-
lo se od 7 do 12 hodin a od 13 do 18 hodin.

Po konci žní vždy následo-
valy dožínky. Na Lukavic-
ku se slavily ve všech vsích. 
V Dolní Lukavici se slavily 
před zámkem v době, kdy 
zámek patřil Schönbor-
nům a poté panu Veverko-
vi, ve 40. letech 20. století 
pak na Sokolovně. V Kra-
savcích a Lišicích se pro-
cházelo obcí a zakončilo 
se zábavou v hospodě a ve 
Snopoušovech. Nejdříve 

dožínky pořádal hrabě Schönborn v panském dvoře a poslední dožínky ve vsi dle 
pamětníků proběhly v roce 1957.

Za využití historických pramenů 
 a výpovědí pamětníků zpracovala

Mgr. Eva Horová
Vysvětlivky k textu:
Otava  seno z druhé seče mající jemnou strukturu
Senoseč sečení sena, začínala zpravidla koncem května, hospodyně si takového sena vážily a dávaly jej  

 dobytku jako lék.  Konec senosečí byl znamením nadcházejících žní. 

Mašinování u Vovčáků - ve Snopoušovech čp. 42

Dožínky před zámkem
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Změna klimatu z pohledu zemědělce

Je pravda, že v letošním roce nám příroda opravdu nepodala pomocnou ruku. Nelze 
nezmínit klimatické změny počasí (nebo rozmary přírody?), které zažíváme v na-
šem regionu stále s větší intenzitou a frekvencí. Vzpomeňte - jen v posledních pěti 
letech - 2013 povodně, 2015 extrémní sucho s vedry a požáry, 2016 zamrzlo už kolem 
poloviny listopadu, kdy teploty klesly k -14 stupňům. V lednu 2017 byly minimální 
teploty –20 stupňů a mrazy začaly polevovat až kolem poloviny února. Díky sněho-
vé pokrývce sice mráz nezpůsobil větší škody, ale vývoj rostlin se zastavil. Koncem 
března se teploty vyhouply až k 25 stupňům, červen absolutně beze srážek. Bohužel 
pro nás zemědělce je počasí jedním 
z klíčových faktorů, který zásadně 
ovlivňuje naše hospodaření a které 
téměř nemáme šanci ovlivnit. 

Výnosy letošního roku jsou u ozi-
mů o 30-40 % nižší než náš průměr, 
některé jařiny mají pokles až o ne-
uvěřitelných 80 %!!! Ekonomický 
propad jde do desítek milionů ko-
run a budeme se z něj zotavovat 
řadu let…

Ještě horší dopad - tentokrát jarních mrazů, mělo počasí na úrodu v našich sadech 
v Nebílovech. Jedna mrazivá noc z 16. na 17. dubna zničila veškerou produkci pec-
kovin, u jabloní se škoda nejprve odhadovala na 50 %, ale chladný přelom dubna 
a května zabránil kvalitnímu opilení a i jablka budou mít úrodu pouze na 20 % pů-
vodního odhadu. Dopad do hospodaření sadů je katastrofální - ztráta okolo čtyř 
milionů korun. Je možné vůbec nějak tyto vlivy přírody eliminovat nebo budeme 
rezignovat a omezíme činnost zejména v sadech na nutné minimum? Věřím, že ano, 
a to především dalšími investicemi do nových technologií, které zlepšují efektivitu 
a rychlost naší akceschopnosti včasně připravit, zasít, nahnojit a také kvalitně sklidit 
a uskladnit naši produkci. 

V současné době už naplno probíhají práce na zakládání porostů pro rok 2018. Máme 
zasetou řepku na ploše 635 ha a příprava před setí ostatních plodin se začíná rozbíhat. 
Čeká nás sklizeň kukuřice na siláž, jetelů a luk na senáže.

V loňském a letošním roce jsme provedli spoustu nových investic mnohé další při-
pravujeme. Věřím proto, že se i těmto dramatickým změnám klimatu dokážeme ale-
soň částečně úspěšně přizpůsobit a v budoucnu být i nadále úspěšnou zemědělskou 
společností. 

Ing. Pavel Netrval,  
předseda představenstva LUKRENA a.s.
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Sušené ovoce v minulosti a dnes

Blíží se podzim, doba sklízení ovoce a jeho následné skladování a zpracovávání. 
V minulosti se hodně sušilo. V každém domě nebyla nouze o křížaly, sušené švestky 
či hrušky.

Na sušení švestek vzpomíná i pan Nohavec z Krasavec. Sušilo se hodně, když byla 
úroda a v Krasavcích se to švestkami jen modralo. Modro bylo ale také ve Snopou-
šovech. V roce 1906 nechal hrabě Schönborn postavit „Ve dvoře“ ve Snopoušovech 
obytný dům. Na tomto místě však dříve bývala ovocná školka, ve které pro svoji po-
třebu pěstovali ovocné stromky. Po aleji bylo ke školce po obou stranách vysázeno 
plno hrušní, jabloní až u Krasavské cesty ke Zlínu. Ostatní pole byla osázena ze všech 
stran švestkami a Snopoušovy byly v té době ovocnou velmocí. Kolem roku 1926 za-
čaly tyto stromy stářím chřadnout, protože stromořadí nikdo neobnovoval. Když se 
vydáte ze Snopoušov do Krasavec, v zatáčce po levé straně směrem ke vsi kdysi stá-
vala panská sušárna. Byla to zděná budova, cca 5 metrů dlouhá, 4 metry široká. Dole 

v sušárně byla velká cihlová pec, do které se topilo uhlím a nad 
ní byly lísky (70 x 120 cm). Švestky se musely hlídat i v noci, aby 
se nespálily. Když byla bohatá úroda, tak se sušilo i celé měsíce.

Tradice sušeného ovoce přetrvává dodnes. Lukrena a.s. v roce 
2011 v Nebílovech postavila sušárnu, kde suší jablka, hrušky, 
švestky a třešně. Sušárna je vytápěna obilnými peletkami, které 
si firma vyrábí. Ovoce je sušeno teplem, bez chemických látek 
na cca 120 lískách. Lukrena a.s. je držitelem značky Regionální 
potravina za sušené ovoce. Sušené ovoce, marmelády, mošty 
je možno zakoupit ve farmářském obchodě v Přešticích u Ko-
merční banky, v Plzni a v sadech Nebílovy. Sezónně je možné 
zakoupit i čerstvé ovoce v sadech Nebílovy. Více informací na 
www.lukrena.cz nebo u paní Zikmundové na tel. 737 260 025.

Mgr. Eva Horová
děkuje za rozhovor paní J. Zikmundové, Sady Nebílovy

O PUTOVNÍ POHÁR STAROSTY OBCE 
Sbor dobrovolných hasičů Dolní Lukavice si Vás dovoluje 
pozvat na 14. ročník soutěže v požárním sportu v sobotu 
9. září od 14 hodin na fotbalovém hřišti v Dolní Lukavici.

Před začátkem soutěže předvedou požární útok Soptíci 
z Dolní Lukavice.

Srdečně zveme veřejnost. Občerstvení zajištěno.
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Soptíci

V červnu skončil další ročník Ligy mladých hasičů. V tomto ročníku 2016/2017 se 
naši Soptíci zúčastnili již všech vypsaných závodů a i když se zatím žádné medaile 
nedočkali, vedli si velmi dobře.  Družstvo mladších dětí muselo bohužel z devíti zá-
vodů pro neúčast některých členů dva závody 
vynechat a možná také proto skončilo v cel-
kovém hodnocení roku na 10. místě z 24 při-
hlášených týmů. Jinak věříme, že jejich vý-
sledek by byl ještě o nějaký ten stupínek lepší. 
Největším úspěchem pro mladší děti bylo 
v tomto roce 6. místo z 20 družstev na závo-
dech v Oplotě, kde předvedly získané znalosti 
z požární ochrany, základy topografie, zdra-
vovědu a vázání uzlů. Družstvo starších dětí 
absolvovalo závody úplně všechny a v celko-
vém hodnocení ročníku se umístilo na krásném 7. místě z 23 přihlášených. Nejlepším 
a zároveň trochu smutným výsledkem pro ně bylo 4. místo na závodech v Žákavě, 
kde jim první medaile utekla doslova o vteřinu. Šlo zde o závody v požárním útoku 
a štafetu se džberovou stříkačkou a uzly. Věříme, že pokud i příští rok půjdou do 
závodů se stejným nasazením jako letos, nějaké té medaile se určitě brzo dočkají.

Za účast a umístění dětí v ligovém ročníku jsme od Okresního sdružení hasičů 
Plzeň-jih získali dotaci 8 500 Kč na nákup nového vybavení. Po poradě s vedením 
jsme se rozhodli, že se zakoupí nová požární laminátová nádrž, která odpovídá ligo-
vým normám. Nádrž má sice vyšší cenu než je přidělená dotace, ale doplacena bude 
z finančních prostředků, které jsme získali od sponzorů. Ještě jednou tímto děkujeme 
všem sponzorům, kteří přispěli na letošní oslavy 130 let SDH v Dolní Lukavici a zá-
roveň i na činnost mladých hasičů. Celkem jsme vybrali částku 33 000 Kč, ze které 
přibližně polovina posloužila na zajištění oslav a druhá polovina na nákup vybavení 
pro děti. Konkrétně se za tyto peníze zakoupila pro děti nová závodní sada hadic, 
sada savic a sací koš.

S ligovou sezónou jsme se rozloučili poslední červnový týden, kdy jsme pro děti při-
pravili zábavné odpoledne s plněním hasičských dovedností. Vítáni byli i rodiče, aby 
viděli, co se děti všechno naučily a jak jim to jde. S rodiči jsme poté probrali uplynulý 
rok a plány na rok příští. Na závěr jsme si udělali společný táborák. 

Přes léto měl kroužek Soptíků pauzu, ale od září se budeme scházet již třetím rokem 
opět ve stejný čas, a to každou středu od 17 do 18.30 hodin v Hasičské zbrojnici. Dou-
fáme, že děti, které už se toho spoustu naučily, budou v kroužku pokračovat a své 
znalosti stále vylepšovat a také, že mezi nás přijdou děti nové, které se chtějí o hasič-
ské práci dozvědět více. Přijít podívat se mohou kteroukoli středu během roku.

Michal Divišovský 

SDH
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nábor do kroužku mladých hasičů

Sbor dobrovolných hasičů Dolní Lukavice pořádá nábor do kroužku mladých hasičů 
– Soptíků pro chlapce i dívky od 6 do 14 let

 » Seznámíš se s prací hasičů, s jejich technikou a vybavením
 » Zlepšíš svojí mušku při střelbě ze vzduchovky
 » Naučíš se základy první pomoci
 » Zlepšíš si fyzickou kondici
 » Stane se z Tebe expert na vázání uzlů
 » Ovládneš práci s buzolou a mapou
 » Zažiješ spoustu legrace
 » Podnikneš s námi výlety do přírody
 » Čekají tě exkurze u hasičů
 » Spoustu dalšího poznání, her, zábavy 

a sportu

Čeká tě také soutěžení, protože se budeš účastnit soutěžních klání v Lize mládeže, při 
kterých ukážeš, co jsi se všechno naučil/a a jak dokážeš spolupracovat s ostatními 
kamarády. Tak neváhej a přijď mezi nás – schůzky máme od září každou středu od 
17.00 do 18.30 v Hasičské zbrojnici.

Více informací u vedoucích mládeže:
Divišovský Michal, tel.: 724 744 727, AD.Divisovsky@seznam.cz
Uzel Jaroslav, tel.: 736 446 148, jarda.uzel@seznam.cz
Štychová Marie, tel.: 734 309 091, rankangels1@seznam.cz

Hasičské závody mužů a žen
Letos možná i díky oslavám 130 let SDH se po delší době začalo pravidelně scházet 
družstvo mužů i žen. Poprvé jsme se představili právě na oslavách a i po nich každou 
středu za jakéhokoli počasí pilně trénovali. Jsme rádi, že se do činnosti zapojili i noví 
spoluobčané a náš sbor svým nadšením trochu oživili. 

Naši snahu jsme jeli zúročit na první závody v Letinech. Ženy si zde odběhly za deš-
tivého počasí svoji prémiéru a získaly za 3. místo svůj první pohár. Muži předvedli 
v obou pokusech velmi vyrovnaný výkon, přesto to ale na pohár nestačilo a zbyla na 
ně pouze čtvrtá příčka. 

Na další závody jsme vyrazili do Střížovic, kde děvčata předvedla krásný výkon 
a díky prvnímu místu sebrala místním jejich putovní pohár. U mužů se tentokrát ne-
počítal lepší čas, ale oba časy se sčítaly. Po prvním kole měli muži druhý nejrychlejší 
čas a ztráceli na první Dnešice jen pár desetin sekundy. Při druhém pokusu do toho 
dali  srdíčko (jak říká náš starosta SDH) a zariskovali. O pár vteřin to ale bohužel 

SDH
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uspěchali a v součtu skon-
čili nakonec třetí. I tak 
jsme ale byli všichni spo-
kojeni, že se domů vezou 
dva poháry.

Do třetice jsme vyrazili 
na Dolce. Ženy si odtud 
přivezly opět první místo 

a jako odměnu získaly uzené sele. I přes velké nasazení muži svůj první pokus nedo-
končili kvůli sérii nezdarů, kterou odstartoval prasklý řemínek u helmy, pokračovalo 
to poruchou na startovací pistoli, zaváháním při spojování savic, otevřením kohoutu 
u rozdělovače a vše dovršila rozpojená proudnice. Svoji reputaci si ale napravili při 
druhém pokusu, kde jen necelé dvě vteřiny skončili za domácím třetím mužstvem. 
Útěchou pro muže byla odměna žen, kterou si všichni společně večer vychutnali 
v prostorách Chovatelny.

Michal Divišovský

Dětský den na Šumavě pořádaný SDH Snopoušovy
Letos nás napadlo, že bychom mohli udělat změnu a dětský den prožít jinak než ob-
vykle. Vyrazili jsme s dětmi na Šumavu, a to vlakem 3. června 2017. Ráno jsme se sešli 
v Přešticích v 7 hodin. Dorazilo nás překvapivě hodně - 7 dítek, a to Honzík Judl, Kája 

Mahdal, Máťa Fait, Hani Mahdalová, Honzík Ku-
čera, Kuba Babka a Vojtík Diviš. Všichni sedli do 
vlaku a někteří už v Přešticích vybalili z batohů 
řízky. Cesta rychle utekla a už jsme vystupovali 
na Špičáku, kde jsme vyrazili směrem k lanovce. 
Po chvíli už jsme seděli vysoko nad zemí a lanov-
ka nás vezla nahoru. Bylo krásné počasí, moc se 
nám to líbilo. 

Někteří z nás vystoupali na rozhlednu na Špičáku 
a rozhlédli se po okolí. U rozhledny se také všechny děti vyfotily a pak sledovaly 
blázny, co sjíždí na kolech Špičák. Moc je to bavilo, nemohli jsme je ani odtrhnout. 
Když jsme se najedli, napili, vyrazili jsme na Čertovo jezero. Další naše cesta vedla 
přímo do centra Železné Rudy, kam jsme po těžkém sestupu dorazili v odpoledních 
hodinách. Všichni samozřejmě vyhladovělí se uchýlili do restaurace a dali jsme si po-
řádný oběd. To nám nestačilo a poslední cesta před nádražím vedla ještě do cukrárny 
na zmrzlinu. Všichni utahaní jsme nasedli do vlaku. Dospělí spali a děti si vyprávěly 
své zážitky až do Přeštic. Byl to nádherný den, ten náš letošní dětský den.

Hana Mahdalová

  Pozvánka na fotbalové utkání:  mužstvo mužů 3. září 2017 od 17.00 hodin v DL
     mladší přípravka 8. září od 16.30 hodin v DL
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Benefiční zápas pro TRENÉRA

V sobotu odpoledne 19. 8. 2017 se na hřišti v Dolní Lukavici začali pomalu scházet bý-
valí i současní fotbalisté. Přišli pozdravit svého trenéra a popřát mu k jeho význam-
nému životnímu jubileu. Jaroslav „Pardál“ Stehlík oslavil 8. července 60. narozeniny. 
Na příjezd jubilanta se těšilo kolem padesáti hráčů, kamarádů a příznivců fotbalu.

Nastoupení bývalí hráči v zelených dresech a současní v dresech červených radostně 
přivítali svého trenéra a doprovodili ho na připravený „trenérský trůn“. Po krátkém 
slavnostním zahájení a výčtu zásluh, kterými se oslavenec nesmazatelně zapsal do 
historie lukavického fotbalu za 30 let aktivní činnosti, začali gratulanti předávat dary. 
Ten první přišel k oslavenci doslova sám. Pověřená sličná modelka přinesla na vlast-
ním těle nový slavnostní dres v zelenobílých barvách lukavických fotbalistů: na zá-
dech pod jménem nového majitele PARDÁL číslo 60 a název domovského klubu, na 
břiše fotbalový míč s nápisem FOTBAL MŮJ OSUD. Již v novém dresu Jarda přebíral 
dorty, lahve s alkoholem a knihu o historii fotbalu s věnováním a podpisy hráčů. Na 
závěr s dojetím přijal Čestné uznání TJ Sokol Dolní Lukavice za dlouholetou vý-
tečnou činnost pro fotbalový oddíl. Úvodní ceremoniál ukončil slavnostní přípitek, 
jemuž předcházelo, tak jako před 15 lety trochu přihrané, nepovedené odšpuntování 
lahve „šampaňského“, k velkému pobavení všech pamětníků oné události.

Následoval fotbalový zápas bývalých hráčů, kteří před patnácti lety „vykopali” okres-
ní přebor a následně postup do II.B třídy, což byl nesporně největší úspěch luka-
vického fotbalu za posledních 40 let. Proti se postavili hráči nynější, kteří hrají ve 
4. třídě OP. Utkání to bylo oslavné a tak  skóre postupně narůstalo až do konečného 
stavu 8:7 pro „starou gardu“. Diváci viděli některé velmi povedené fotbalové akce, 
mnoho hezkých gólů i zajímavých a humorných herních momentů.

Všichni zúčastnění se přesunuli do restaurace Sokolovna. Podával se výtečný gu-
láš, obložené mísy s tlačenkou a uzeninami, výborné sladké koláčky, zákusky ke 
kávě a mnoho dalších pochutin. Pivo teklo proudem. Zábava se rychle rozproudi-
la. K tomu vyhrávala živá hudba dvou kytaristů a zpěvaček. Pod pergolou to vřelo 
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a hučelo jako v úle. Na řadu přišlo prohlížení „starých“ fotek, vzpomínání, vyprávění 
a vše provázely salvy smíchu. Troufám si napsat, že jsme prožili v příjemné atmosféře, 
ve společnosti sportovců a kamarádů krásné fotbalové odpoledne i kouzelné večerní 
posezení. Díky TRENÉRE Pardále!

Jaroslav Pardál Stehlík
Sportovní kariéru započal Jarda v TJ Přeštice, kde v roce 
1967 nastoupil do fotbalového družstva žáků. Na přeštic-
kém hřišti Jarda „kopal do míče“ téměř 20 let. Svůj nejvýše 
hodnocený zážitek spojuje s otevíráním nového travnatého 
hřiště a fotbalový zápas proti Spartě.

V roce 1986 přestoupil  do fotbalového oddílu Dolní Luka-
vice. Aktivně hrál kopanou až do roku 1991. Zranění kolena 
mu zabránilo pokračovat ve své fotbalové kariéře. Začal věnovat trénování. Jedno 
období zároveň vedl přípravku žáků, muže „A“ i „B“ a starou gardu, za kterou ještě 
i hrál. V tomto období strávil Jarda na trávníku v Dolní Lukavici skoro všechen svůj 
volný čas. A ještě se stal fotbalovým rozhodčím. Největší úspěch na postu trenéra 
přišel v letech 1994-95, když jím vedené družstvo mužů zvítězilo v okresním přeboru 
Plzeň-jih a postoupilo do 1.B třídy. V té vedl svůj „mančaft“ jeden rok, a to 1995-96.

Řadu let pracoval jako sekretář FO Dolní Lukavice, stal se členem výboru TJ Sokola 
a zvláště se podílel na přílivu nových hráčů (hostování, přestupy) do mužstva Dolní 
Lukavice. Letos Jarda překonal rekord v působení na trenérském místě u jednoho 
klubu (31 let v Dolní Lukavici) i anglického trenéra sira Alexandera Chapmana Fer-
gusona, působícího v anglickém fotbalovém velkoklubu Manchester United.

Za všechny další aktivity a sportovní výkony bych rád uvedl jeho členství v soutěž-
ním družstvu hasičů CHKZ Chlumčany, účast v partě kamarádů, kteří překonali 
světový rekord ve válení pivního sudu na čas i vzdálenost. Úspěšně absolvoval i „Vel-
kého železného muže“. Spolu s manželkou a celou rodinou vedl ke sportu i svoji dceru 
Elišku a syna Jardu „Pardála“ mladšího. Syn jde v otcových šlépějích, hraje fotbal za 
TJ Přeštice. Dcera hraje národní házenou.

Nyní se Jarda postupně zotavuje po těžké operaci páteře. Přes stálé zdravotní potíže 
se po roční odluce vrátil mezi své fotbalisty a znovu usedl na trenérskou lavičku po 
boku trenéra Stanislava Stavinohy. K radosti všem se rozhodl v trenérské práci po-
kračovat a dál bude předávat svoje bohaté zkušenosti mladším generacím. Přejeme 
Jardovi „Pardálovi“ HODNĚ ZDRAVÍ!     Pavel Hajžman
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